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Odpověď Ministerstva zdravotnictví na žádost o informaci dle  
zákona č. 106/1999 Sb., o svobodném přístupu k informacím, ve znění pozdějších 
předpisů  
 
Dne 7. března 2023 byla Ministerstvu zdravotnictví (MZ) doručena Vaše žádost  
o poskytnutí informace dle zákona č. 106/1999 Sb., o svobodném přístupu k informacím, 
ve znění pozdějších předpisů (InfZ), evidovaná pod č. j.: xxx, kterou jste požádal o 
následující informace: 
 
1. Může hostující osoba ve smyslu § 27a zákona č. 95/2004 Sb., o podmínkách 
získávání a uznávání odborné způsobilosti a specializované způsobilosti k výkonu 
zdravotnického povolání lékaře, zubního lékaře a farmaceuta vykonávat zdravotnické 
povolání i) v pracovněprávním vztahu i jako osoba samostatně výdělečně činná?  
 
2. Pakliže může hostující osoba vykonávat zdravotnické povolání jako osoba samostatně 
výdělečně činná, může je poskytovat klientům zdravotnického zařízení (tj. nikoliv 
napřímo pacientům), přičemž se zdravotnickým zařízením bude mít uzavřenu smlouvu  
o spolupráci a vystavovat faktury?  
 
K Vašim dotazům Vám sděluji: 
 
Předně mi dovolte uvést, že informací se pro účely InfZ rozumí jakýkoliv obsah nebo 
jeho část v jakékoliv podobě, zaznamenaný na jakémkoliv nosiči, zejména obsah 
písemného záznamu na listině, záznamu uloženého v elektronické podobě nebo 
záznamu zvukového, obrazového nebo audiovizuálního. Povinnost poskytovat 
informace se netýká dotazů na názory, budoucí rozhodnutí a vytváření nových informací. 
Ve všech shora uvedených případech jde o dotazy na sdělení právního názoru 
ministerstva, avšak, jak výše uvedeno, dle § 2 odst. 4 zákona č. 106/1999 Sb., se 
povinnost poskytovat informace dotazů na názory netýká.  
 
Nad rámec Vám tak poskytujeme následující informace: 
Poskytovat zdravotní péči je v České republice možné pouze v souladu se zákonem  
č. 372/2011 Sb., o zdravotních službách, ve znění pozdějších předpisů (dále „ZSS“),  
a zpravidla na základě oprávnění k poskytování zdravotních služeb podle tohoto zákona. 
 
Ad dotaz č. 1:  
§ 20 odst. 1 písm. a) ZZS stanoví, že oprávnění k poskytování zdravotních služeb se 
nevyžaduje u fyzické osoby, která je usazena v jiném členském státě Evropské unie, 
Evropského hospodářského prostoru nebo Švýcarské konfederaci, jestliže poskytuje 
návštěvní službu nebo domácí péči jako osoba hostující podle jiného právního předpisu 
a je podle právních předpisů státu svého usazení oprávněna poskytovat zdravotní 
služby, v jejichž rámci jsou návštěvní služba nebo domácí péče poskytovány. ZZS tak 
v této oblasti téměř plně odkazuje na zákon č. 95/2004 Sb., přičemž pouze uvádí, že 
hostující osoba může bez oprávnění k poskytování zdravotních služeb poskytovat pouze 
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návštěvní službu nebo domácí péči, tedy pouze zdravotní péči poskytovanou ve 
vlastním sociálním prostředí pacienta; ZZS ovšem výslovně nestanoví, zda může tyto 
činnosti provádět v pracovněprávním vztahu.  
 
Nicméně v tomto odkazujeme na § 25 odst. 2 zákona č. 95/2004 Sb., který uvádí že 
hostující osoba vykonává na území ČR zdravotnické povolání dočasně nebo 
příležitostně.  
 
Pracovněprávní vztah by měl přitom vykazovat známky trvalosti a pravidelnosti, takže 
osoba, která je v pracovněprávním vztahu z povahy věci nevykonává svou práci ani 
dočasně ani příležitostně. Nadto podotýkáme, že pokud taková fyzická osoba je 
v pracovněprávním vztahu s oprávněným poskytovatelem zdravotních služeb, nejedná 
„sama za sebe“ ale jedná jménem a na účet tohoto poskytovatele. V takovém případě na 
ní nedopadá režim § 20 ZZS, jelikož je pouze zaměstnancem oprávněného 
poskytovatele na území ČR.  
 
Hostující osoba může dále samostatně vykonávat činnost bez povinnosti být držitelem 
oprávnění k poskytování zdravotních služeb, pokud tuto činnost vykonává pouze 
příležitostně nebo dočasně (podmínka obecně stanovená pro hostující osoby podle § 25 
odst. 2 zákona č. 95/2004 Sb.) a pokud splní další podmínky uvedené v § 20 ZZS (a 
potažmo také podmínky dle zákona č. 95/2004 Sb.).  
 
 
Ad dotaz č. 2: 
Hostující osoba může podle ustanovení § 27 odst. 1 zákona č. 95/2004 Sb. (pokud není 
stanoveno jinak) vykonávat zdravotnické povolání na základě oznámení. Náležitosti 
oznámení jsou taxativně uvedeny v ustanovení § 27a odst. 1 zákona č. 95/2004 Sb. 
Právo výkonu zdravotnického povolání na území České republiky hostující osobě vzniká 
zpravidla dnem doručení sdělení o upuštění od ověření odborné kvalifikace. Ministerstvo 
zdravotnictví následně tuto skutečnost oznámí příslušné profesní komoře, která hostující 
osobu zapíše do seznamu hostujících osob (viz ustanovení § 27 odst. 4 zákona  
č. 95/2004 Sb.).  

Jak již bylo výše uvedeno, § 20 odst. 1 písm. a) stanoví, že v režimu tohoto ustanovení 
lze poskytovat pouze návštěvní službu nebo domácí péči, tedy pouze zdravotní péči 
poskytovanou ve vlastním sociálním prostředí pacienta. Jedná se o péči 
poskytovanou mimo zdravotnické zařízení [§ 11 odst. 5 písm. c) ZZS, srov. také § 4 odst. 
3 ZZS definující vlastní sociální prostředí pacienta], z povahy věci je tedy vyloučeno 
poskytování této péče hostující osobou ve zdravotnickém zařízení jiného poskytovatele.  


